
 نماینده کارگران شرکتی و قراردادی سراسر کشور از 
تعلل در تصویب طرح ساماندهی انتقاد کرد
موج جدید تعدیل  ها در راه است؟

رامین اناری، نماینده کارگران قراردادی و شرکتی سراسر 
کشورکه در دو سال گذشته از فعالان پویش طرح ساماندهی 
استخدام کارکنان دولت بوده، می گوید نگرانیم که طرح 
ساماندهی استخدام به مسیر معکوس بیفتد و نتایج عکس 

به بار بیاورد؛ او نسبت به تعلل در تصویب طرح هشدار داده. 
این فعال کارگری اضافه می کند: در هفته های گذشته بعد 
از تصویب جزئیات طرح ساماندهی در کمیسیون اجتماعی 
مجلس، اخبار نگران کننده ای از نهادها و استان های مختلف 
به گوش رسید. باخبر شدیم که در برخی از نهادهای مشمول 
طرح، وقتی پیمانکاران و کارفرمایان متوجه شدند که طرح قرار 
است در صحن مجلس مطرح شده و به تصویب برسد، دست 
به تعدیل نیرو زدند تا مجبور نشوند آن ها را تبدیل وضعیت و 
رسمی کنند. او ادامه می دهد: این تعدیل ها در نهادهای مختلف 
صورت گرفته؛ از نهضتی های آموزش و پرورش گرفته تا شرکت 
ملی مخابرات و البته شرکت های پیمانکاری نفت و گاز که 
زیرمجموعه  وزارت نفت هستند، همه جا کارگران شرکتی 
تعدیل شده اند و این مساله موجبات نگرانی ما و فعالان پویش 
طرح ساماندهی را فراهم آورده است. اما در این شرایط چاره 
چیست؛ چگونه می توان از حقوق قانونی کارگران پیمانکاری 
نهادهای مختلف دفاع کرد و از تعدیل آن ها جلوگیری نمود؛ 
نماینده کارگران قراردادی و شرکتی سراسر کشور در این رابطه 
به مسئولیت سنگین نمایندگان مجلس شورا اشاره می کند و 
می گوید: وقتی طرح در کمیسیون اجتماعی کامل بررسی و 
با جزئیات به تصویب رسیده، مجلس نباید معطل کند؛ پای 
زندگی و آینده  هزاران کارگر کم درآمد و فاقد امنیت شغلی در 
میان است؛ باید هرچه سریع تر طرح را با فوریت بالا به صحن 
بیاورند و تصویب کنند تا پیمانکاران سودجو فرصت تعدیل 
بیشتر نداشته باشند. او تاکید می کند: اگر طرح تا پایان آبان 
مصوب و به شورای نگهبان فرستاده شود و در ضمن مراقب 
باشند که در این میان هیچ نیرویی خاتمه  قرارداد نخورد، هیچ 
کارفرمای سودجویی نمی تواند با آینده کارگران مشمول طرح 
بازی کند؛ اگر معطل کنند و آنطور که برخی نمایندگان مجلس 
مدعی شده اند تصویب طرح به ماه های پایانی سال بیفتد، 
کارگران زیادی در این میان تعدیل خواهند شد؛ پیمانکاران 
سودجو از فرصت استفاده خواهند کرد تا حتی خودی ها و 
نزدیکان خود را بیاورند به این وسیله تبدیل وضعیت و رسمی 
شدن شامل حال آن ها می شود؛ در نتیجه نیروهایی که سال ها 
سابقه کار دارند، به همین سادگی متضرر می شوند و آینده  
شغلی خود را از دست می دهند. به گفته  این فعال کارگری، 
بزرگ ترین خدمت نمایندگان مجلس، تصویب هرچه سریع تر 
طرح در همین هفته های پیش روست، جز این باشد، طرح 
ساماندهی به معکوس خود بدل می شود به جای گره گشا بودن، 
در کار کارگران سنگ اندازی می شود. اناری، می گوید: هزاران 
کارگر در نهادهای مختلف سراسر کشور – از وزارتخانه های 
دولتی گرفته تا ارگان های عمومی و خصولتی-  در انتظار بریدن 
دست های واسطه، تبدیل وضعیت، رسمی شدن و تامین امنیت 
شغلی هستند؛ یادمان نرود این نیروها بیش از دو سال است که 
برای این تصویب انتظار می کشند و در تمام این مدت با آرامش 
کامل و از تمام مجاری قانونی مطالبه گری کرده اند؛ در این 
مقطع زمانی، امید این نیروها به نمایندگان مجلس است که 
بیش از این تاخیر نکنند، کاری نکنند که با آینده  این نیروهای 
در معرض خطر بیش از این بازی شود؛ از هیات رئیسه مجلس 
و نمایندگان می خواهیم مسیر فرصت طلبی پیمانکاران را 

مسدود کنند و بهانه به دست سودجویان ندهند!

 آرمان ملی: اینترنت را محدود و ساعتی 
کردند بعد اینستاگرام و واتساپ را هم 
فیلتر کردند و چند روز بعد تقریبا از روز 
یکشنبه هفته گذشته توسط مسئولان 
غیرممکن شد. بحثی که مطرح است این 
است که اهالی رسانه و سایر شهروندان 
که می خواهند به اطلاعات و اخبار آزاد 
دسترسی داشته باشند یا کسب و کارهای 
اینترنتی حالاتی عصبی پیدا کرده اند. 
شواهد نشان داده که این محدودیت ضررها 
و لطمات بسیاری در پی داشته است؛  شاید 
کمتر کسی وجود داشته باشد که نداند راه 

پیشرفت از طریق ارتباط میسر می شود. 
می خواهیم به حقوق شهروندی نگاهی 
بیندازیم. آیا حقوق شهروندی در این زمینه 
حرفی برای گفتن دارد و آیا مسئولان این 
اجازه را دارند که هر موقع دلشان خواست 
سرعت اینترنت را کم کنند و شبکه هایی 
را، محدود کنند؟حقوق شهروندی در این 
باره چه می گوید؟ آیا قانونی وجود دارد 
و مردم حق و حقوقی در زمینه استفاده 
آزاد از اینترنت و فضای مجازی بیرون از 
محدوده مشخص دارند؟  در این باره با 
علی نجفی توانا، جرم شناس، وکیل پایه 
یک دادگستری، به گفت وگو نشستیم. او 
می گوید که این نوع محدودیت ها باعث 
برقراری امنیت یا وصول اهداف مورد نظر 
در اذهان مدیران دولتی نخواهد شد و 
ریشه های نارضایتی را باید در شرایط 
دیگری جست وجو کرد. آنچه در زیر 

می خوانید حاصل این گفت وگو است. 
 جلوگیری از گردش آزاد اطلاعات 

مغایر با قانون اساسی است
نا، جرم شناس، وکیل  علی نجفی توا
دادگستری، به »آرمان ملی« می گوید: 
»یکی از لوازم اساسی زندگی اجتماعی 
در جوامعی که ادعای مردمسالاری دارد، 
گردش آزاد اطلاعات و دسترسی به منابع 
مختلف خبری، آموزه های علمی و فضای 
باز برای استفاده از آخرین داده های 
دنیاست و این حق در چارچوب قانون 
اساسی برای حاکمیت تکلیف و وظایف 
قانونی به همراه دارد.«او ادامه می دهد: 
»قانون اساسی ما هم در بخش حقوق مردم 
در اصول 19 تا 42 در بخش هایی به مواردی 

از آزادی بیان، آزادی مطبوعات و رسانه ها 
و... اشاره داشته و در قانون حقوق شهروندی 
بخشی از اسناد بین المللی حاکم بر موضوع، 
این تکلیف به صورت بسیار روشنی برای 
نا  حاکمیت مقرر شده است.« نجفی توا
در نتیجه می گوید که »بنابراین هرگونه 
اقدامی که موجب انسداد ابواب رسانه ها 
شود یا حق مردم را در این زمینه محدود 
کند، مغایر با اصول قانون اساسی و قوانین 
بین المللی است.« البته او به این نکته هم 
اشاره می کند که »در تمام دنیا دسترسی 
اطلاعات در خصوص برخی مضامین یا 
موضوعات از قبیل مسائل جنسی و غیره)به 
ویژه برای اطفال(، با محدودیت هایی مواجه 
است که دولت برای ساماندهی سلامت 

اطلاعات از آن می تواند استفاده کند.”
نتیجه  مجازی  فضای  محدودیت 

عکس دارد
این وکیل دادگستری به این واقعیت 
هم اشاره می کند که »محدود کردن 
فضای مجازی و سایت ها و پایگاه های 
اطلاع رسانی، نمی تواند اهداف مورد نظر 

را محقق سازد و قطعا ساز و کارهایی برای 
استفاده از این نوع سایت ها پایگاه های 
اطلاع رسانی به دست خواهد آمد.« او 
ادامه می دهد که »سیاستی که در رابطه 
با صیانت از فضای مجازی در چارچوب 
قانون خاص در حال تصویب قرار گرفته 
است، نشانه ای از یک سیاست انقباضی 
برای ایجاد نظارت و احتمالا کنترل منابع 
اطلاع رسانی است این در حالی است که 
در چارچوب جامعه شناسی اجتماعی و 
روانشناسی، این نوع اقدامات نه تنها در 
درازمدت موثر نخواهد بود بلکه اشتیاق 
بسیاری از افراد و کاربران را افزایش داده 
و کاربران برای برون رفت از این شرایط از 
ساز و کارهای جدیدتری استفاده خواهند 
کرد فلذا باید این امکان را فراهم کردکه 
مردم با آزادی به این آموزه ها و اطلاعات 
دسترسی پیدا کنند منتها روش مناسب 
آن است که دولت با تقویت بنیه ارزیابی و 
ایجاد حق انتخاب برای مردم، راه مناسب 
برای پذیرش این اطلاعات را داشته باشد لذا 
به جای انسداد راه ها بهتر است که ما قدرت 

و امکان گزینش و انتخاب اطلاعات را برای 
مردم فراهم کنیم.«

 دولت بارها امنیت کسب و کارهای 
اینترنتی را تضمین کرده بود

این جرم شناس، دو مطلب را در این حوزه 
قابل تحلیل می داند: »اول اینکه اعمال این 
سیاست کمااینکه تجارب آن در گذشته به 
دست آمده موجب بروز اشکال در کسب 
و کار بسیاری از کاربران خواهد شد و در 
واقع کسب و کار فضای مجازی را که دولت 
بارها موجودیت آن را تضمین کرده،  به 
خطر خواهد انداخت. نتیجه این اقدام 
باعث بیکاری و اشتغال گریزی و در نهایت 
تمایل به انجام کارهایی است که ممکن 
است فراقانونی و یا حتی مخالف قانون 
باشد.»ایراد دومی که نجفی توانا به آن اشاره 
می کند در پیوند با بروز بحران های روحی 
و در نتیجه ایجاد نارضایتی در کاربران 
عمومی است. او می گوید: »در واقع ادامه 
این سیاست با نارضایتی و واکنش کاربران 
مواجه خواهد شد و می تواند استفاده از ابزار 
غیرقانونی را برای گذر از این نوع کنترل ها 

فراهم آورد.«
 ریشه نارضایتی ها را باید در فضای 

دیگری جست وجو کرد
نکته آخری که این کارشناس امور 
حقوقی و دادگستری به آن اشاره می کند 
و  مقامات  از  »بسیاری  که  است  این 
مسئولین کشور ما در طی دوران بیماری 
کرونا استفاده از فضای مجازی را تبلیغ 
کرده و به ویژه آنکه بخشی از کارآفرینی ها 
را در این فضا مورد تاکید قرار دادند. و این 
امر باعث بسط فعالیت اقتصادی در واتساپ 
اینستاگرام و سایر مکان های فضای مجازی 
شد و هم اکنون انقطاع آن موجب ضرر 
فراوان به کاربران خواهد شد. او اظهار 
امیدواری می کند که » دولت باید سیاست 
معقول و منطقی تر در پیش گرفته و توجه 
داشته باشد که این نوع محدودیت ها باعث 
برقراری امنیت یا وصول اهداف مورد نظر 
در اذهان مدیران نخواهد شد ریشه های 
نارضایتی در استفاده از این فضاها را باید 
در شرایط دیگری جست وجو کرد و به 
دور از ذهنیت گرایی با واقعیت علاج کار را 

توصیه کرد.«
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  مصرف نان فانتزی 
۴0 درصد کاهش یافت 

 رئیس اتحادیه نانوایان حجیم، گفت: 
بعد از افزایش نرخ نان فانتزی گزارش هایی 
مبنی بر فروش ساندویج با نان سنتی و 
لواش در برخی مناطق تهران و شهرستان ها 
به دست ما رسید؛ اما مردم تمایل دارند که 
این خوراک ها را با نان فانتزی مصرف کنند و 
به نظر می رسد این نحوه فروش موقتی باشد. 
محمدجواد کرمی از کاهش 4۰ درصدی 
مصرف نان فانتزی خبر داد و افزود: مردم به 
قیمت نان فانتزی عادت کردند، اما همچنان 
کاهش تقاضا و تولید در این بخش وجود 
دارد. وی با بیان اینکه بعد از افزایش نرخ 
نان فانتزی اغذیه فروشان با نان سنتی اقدام 
به فروش ساندویج می کردند، تصریح کرد: بعد 
از افزایش نرخ نان فانتزی گزارش هایی مبنی 
بر فروش ساندویج با نان سنتی و لواش در 
برخی مناطق تهران و شهرستان ها به دست ما 
رسید؛ اما مردم تمایل دارند که این خوراک ها 
را با نان فانتزی سرو کنند و به نظر می رسد 
این نحوه فروش موقتی باشد. این فعال 
صنفی ادامه داد: فعالان نان فانتزی خواهان 
یارانه یکسان به همه تولیدکنندگان نان 
هستند. وی در پاسخ به این پرسش که 
آیا شاهد تعطیلی نانوایان فانتزی بعد از 
آزادسازی نرخ آرد بودیم؟ گفت: در تهران 
حدود ۶۵۰ واحد نانوایی فانتزی فعال است 
که بنا به گزارش هایی که به اتحادیه رسیده، 
حدود 2۵ واحد صنفی فعالیت خود را متوقف 
کردند. کرمی فروش هوشمند نان سنتی را 
طرح مثبتی ندانست و افزود: وزارت اقتصاد 
در زمان تصویب این طرح از فعالان این 
حوزه نظرخواهی نکرد؛ در کشور تجربه 
یکسان سازی آرد را پشت سر گذاشتم و 
مشاهده کردیم فضای بازار رقابتی و مردم 
حق انتخاب پیدا کردند و نان را از واحد هایی 
خریداری  داشت  بهتری  کیفیت  که 
می کردند. رئیس اتحادیه نانوایان حجیم 
ادامه داد: افرادی که طرح هوشمندسازی 
فروش نان را طراحی کردند از بخشی هایی 
که در این زمینه اطلاعات داشتند و صاحب 
تجربه بودند کمک نگرفتند. وی با اشاره 
به عدم اعلام نرخ نامه جدید به نانوایان 
سنتی، تصریح کرد: در سالجاری ۶۰ درصد 
هزینه تولید نانوایان افزایش پیدا کرد این در 
حالیست که نرخ آن ها ثابت ماند و تغییری 
نکرد از سوی دیگر دولت بسته های حمایتی 
به تولیدکنندگان نداد. کرمی در پاسخ به این 
پرسش که آیا سیاست هایی که دولت در 
پیش گرفت مانع قاچاق آرد از نانوایان سنتی 
به نانوایان فانتزی شد؟ گفت: این پرسش 
را باید بازرسان وزارتخانه های مربوط پاسخ 
بدهند من منکر نمی شوم که تعدادی اقدام 
به این کار می کردند، اما نوع کیفیت آردی 
که به نان سنتی فرستاده می شود با نانوایان 
فانتزی متفاوت است. بعد از افزایش نرخ نان 
فانتزی مردم خواهان کیفیت بهتر هستند و 
اگر آرد با کیفیت نخرند نمی توانند نان کیفی 
طبخ و در اختیار مردم قرار بدهند. این فعال 
صنفی در پایان با اشاره به نرخ انواع نان های 
فانتزی، تصریح کرد: بربری فانتزی 1۳ هزار 
تومان، ساندویچی فرانسوی ۷ هزار و ۵۰۰ 
تومان، باگت فرانسوی 1۵ هزار تومان، باگت 
معمولی 1۰ هزار تومان و نان بروتچن دانه ای 

2 هزار و ۷۰۰ تومان است.  

 بارش باران در برخی استان ها 
 رئیس مرکز ملی پیش بینی و مدیریت بحران 
مخاطرات وضع هوا از بارش باران در نقاط 
مختلف کشور، بارش برف در ارتفاعات شمال 
غرب و همچنین وزش باد و خیزش گردوخاک 
در دامنه های جنوبی البرز خبر داد. صادق 
ضیاییان براساس آخرین نقشه های پیش یابی 
هواشناسی، گفت: شنبه )۳۰ مهرماه( شدت 
بارش ها افزایش یافته و علاوه بر مناطق فوق 
بخش هایی از خراسان شمالی، نیمه شمالی 
خراسان رضوی و ارتفاعات استان های قزوین، 
البرز، تهران و سمنان را نیز شامل می شود. 
ضیاییان در ادامه گفت: یکشنبه )1آبان ماه( 
فعالیت سامانه با شدت کمتر در این مناطق 
ادامه خواهد داشت. وی افزود: دوشنبه 
)2آبان ماه( در سواحل غربی دریای خزر، برخی 
مناطق شمال غرب و بخش هایی از تهران، البرز، 
قزوین و شمال استان های مرکزی بارش باران 
پراکنده رخ می دهد. به گفته ضیاییان، سه شنبه 
)۳آبان ماه( در استان های ساحلی دریای خزر، 
بخش هایی از خراسان شمالی، نیمه شمالی 
خراسان رضوی، شرق اردبیل و ارتفاعات 
استان های قزوین، البرز، تهران، زنجان و سمنان 
بارش باران گاهی رعدوبرق و وزش باد شدید 
موقت پیش بینی می شود. رئیس مرکز ملی 
پیش بینی و مدیریت بحران مخاطرات وضع هوا 
ادامه داد: طی این مدت بارش برف در ارتفاعات 
شمال غرب دور از انتظار نیست. به گفته وی، در 
شمال شرق، بخش هایی از شمال غرب، غرب و 
شنبه و یک شنبه در استان های واقع در دامنه 
جنوبی البرز در برخی ساعات وزش باد شدید 
گاهی خیزش گردوخاک پیش بینی می شود. 
همچنین ضیاییان اظهار کرد: از بعدازظهر 
جمعه تا یک شنبه باتوجه به جریان های شمالی 
بر روی دریای خزر، دمای هوای این مناطق بین 
۸ تا 1۵ درجه کاهش یافته و دریای خزر مواج 

خواهد بود. 

نگــــره

خبــــر

روی خط آرمان ملی

 بررسی حقوق شهروندی در استفاده از فضای آزاد مجازی در گفت وگو با علی نجفی توانا، جرم شناس و وکیل دادگستری 

مردمازمحدودیتهایفضایمجازیعصبیشدهاند 
   به خطرافتادن کسب و کارهای اینترنتی باعث بیکاری و در نهایت تمایل به انجام کارهایی است که ممکن است فراقانونی یا حتی مخالف قانون باشد 

مراقبت مرکز مدیریت  اداره  رئیس  آرمان ملی:    
بیماری های واگیردار وزارت بهداشت گفت: مشکل امسال 
فقط مربوط به شیوع آنفلوآنزا نیست چراکه امسال با سایر 
ویروس ها در طول پاییز و زمستان مشکل خواهیم داشت، برای 
این که سطح ایمنی جامعه پایین آمده است، خصوصاً درباره 
کودکان، این گروه در خطر بیماری های ویروسی هستند. 
هجوم بیماری های تنفسی ارمغان پاییز امسال خواهد شد، 
پاییزی که به نظر می رسد باران ندارد اما حتما آنفلوآنزا، کرونا و 
انواع بیماری ها با علائم شبه سرماخوردگی را دارد، طوری که با 
گذشت یکی دو هفته از ماه مهر نشانه های آنفلوآنزا ظهور و بروز 
پیدا کرد و حالا شیب صعودی موارد ابتلا خودنمایی می کند. 
درهمین باره ابراهیم قادری، رئیس اداره مراقبت مرکز مدیریت 
بیماری های واگیردار وزارت بهداشت به خبرآنلاین می گوید: 
»در هفته گذشته ۳۳4 بیمار با ابتلای قطعی به آنفلوآنزا 
شناسایی شدند، تا حالا حتماً موارد مرگ ومیر هم داشته ایم 
که آمار نهایی آن ها هنوز تجمیع نشده است.« متن گفت وگو 

در ادامه آمده است. 
  شیوع آنفلوآنزا امسال فوتی داشته است؟

متأسفانه موارد فوت داشته ایم اما هنوز آمار آن تجمیع نشده 
است. نکته دیگر این که مساله ما فقط مربوط به آنفلوآنزا نیست 
چراکه امسال با سایر ویروس ها در طول پاییز و زمستان مشکل 

خواهیم داشت. 
  چطور؟

برای این که سطح ایمنی جامعه پایین آمده است، خصوصاً 
درباره کودکان، این گروه در خطر بیماری های ویروسی 
هستند. این که گفته می شود با ویروس های جدیدی روبه رو 
شده ایم صحت دارد؟خیر، بیماری های ویروسی که در این 
فصل سبب سرماخوردگی می شوند از قبل هم بوده اند، امسال 
هم همین مشکل را خواهیم داشت، احتمالاً شاهد طغیان های 
متعدد بیماری های ویروسی و تنفسی در جامعه خواهیم بود، 
چیزی که برای آنفلوآنزا اتفاق افتاده است، البته آنفلوآنزا امسال 
زودتر از سال های قبل شیوع پیدا کرد، در سال های قبل معمولاً 
از اواسط آبان با افزایش موارد آنفلوآنزا مواجه می شدیم اما 
امسال چند هفته زودتر شروع شد و ادامه خواهد داشت، مگر 
این که افراد دستورالعمل های بهداشتی را رعایت کنند، مانند 
استفاده کردن از ماسک و همان پروتکل هایی که برای مقابله با 

کووید رعایت می کردند. 
  چرا آنفلوآنزا امسال زودتر از سال های قبل شیوع 

پیدا کرد؟
آنفلوآنزا نه تنها در ایران بلکه در سایر نقاط جهان زودتر 
شیوع پیدا کرد، مثلًا ما متوجه شدیم افرادی که از مراسم حج 
برگشتند به این بیماری مبتلا شدند، بنابراین مشخص است 
گردش ویروس از ماه های قبل در کشورهای مختلف وجود 
داشته است، بنابراین مسافرت هایی که وجود داشت، مراسم 
حج و سفر به عراق سبب شد گردش ویروس در ایران سریع تر 

اتفاق بیفتد. 
  شما قبل تر گفتید افراد دچار کاهش سطح ایمنی 
شده اند برای همین به بیماری های ویروسی مبتلا 

می شوند، چرا سطح ایمنی کم شده است؟
ما برای خیلی از ویروس هایی که سبب سرماخوردگی 
می شوند واکسن نداریم، بلکه بدن افراد در طول زمان به دلیل 
مبتلا شدن نسبت به این ویروس ها ایمن شدند، اما در طول 
یکی دو سال گذشته این اتفاق به دلیل شیوع کرونا نیفتاد 
چراکه رعایت پروتکل های بهداشتی توسط مردم بیشتر شد و 
آن ها کمتر با انواع ویروس ها مواجه شدند، مدارس تقریباً بسته 
بود و آن طوری که ویروس ها برای شیوع نیاز به تجمع داشتند 
شرایط برای شان فراهم نشد؛ اما الان همه محدودیت ها 
برداشته شده است، کودکان زیر ۸ سال طی یکی دو سال 
گذشته خیلی با ویروس های موجود مواجهه نداشتند و الان 
دارند وارد مدرسه می شوند، مطمئناً گردش ویروس در این 
گروه سنی به دلیل پایین بودن سطح ایمنی بدنشان بیشتر 
است، این کودکان که مبتلا شوند می توانند ویروس ها را به 
بزرگسالانی که ایمنی ندارند منتقل کنند، این وضعیت بعد 
از تعطیلی دو سال گذشته مدارس یک فرآیند طبیعی است 

و باید سپری شود. 
  یکی از توصیه های مقابله با آنفلوآنزا تزریق 
واکسن است، درحال حاضر واکسن مورد نیاز وجود 

دارد؟
توزیع واکسن های آنفلوآنزا مربوطه به سازمان غذا و دارو 
است، اما درباره آن بخشی که مربوط به وزارت بهداشت است 
بگویم تا حالا 4۰۰ هزار دُز واکسن در اختیار معاونت بهداشتی 
وزارت بهداشت است، این تعداد هم برای گروه های خاص است 

که رایگان در اختیارشان قرا می گیرد. 
محسوب  خاص  گروه های  جزو  افراد  کدام    

می شوند؟
زنان باردار، پرسنل بهداشت و درمان که در معرض خطر و 
ابتلا هستند، افرادی که بیماری های زمینه ای دارند، جانبازان 
شیمیایی جزو این گروه ها هستند، البته برای تمام این گروه ها 
هم واکسن وجود دارد برای بخشی از این گروه ها که پر خطر 

هستند. 
  برای تامین واکسن محدودیت وجود دارد، چرا 
برای همه افراد شامل گروه های خاص واکسن موجود 

نیست؟
طبیعتاً برای تهیه واکسن در حجم وسیع نیاز به منابع 
مالی است، از طرفی واکسن آنفلوآنزا مانند برخی واکسن ها 
روتین نیست که جزو وظایف وزارت بهداشت باشد، در همه 
جای دنیا بخشی از جامعه خودشان واکسن  آنفلوآنزا را از 
بخش خصوصی تهیه می کنند. ما توصیه می کنیم همه 
گروه های سنی می توانند واکسن تزریق کنند اما افراد 
بالای ۶۵ سال، کودکان شش ماهه تا ۵9 ماهه، افرادی 

که بیماری های زمینه ای دارند، زنان باردار، کسانی که در 
موقعیت های پر جمعیت حضور دارند جزو گروه های دارای 

اولویت هستند. 
  با توجه به این که ابتلا به آنفلوآنزا سیر صعودی 

داشته اقدامات وزارت بهداشت برای مقابله چیست؟
همان طورکه گفتم توزیع واکسن ها آن بخشی که به ما 
مربوط است از چند هفته قبل شروع شده است، آموزش ها را 
تشدید کردیم و سعی کردیم مردم را آگاه کنیم، نظام مرافبت 
را تشدید کردیم، موارد شدید را بررسی می کنیم تا یک موقع 

در مواجهه با ویروس غافلگیر نشویم. 
  اگر اجازه بدهید درباره کووید هم از شما سوالی 
بپرسیم، احساس می شود کووید و شیوع کرونا به 

فراموشی سپرده شده است، آیا واقعا این گونه است؟
کووید به فراموشی سپرده نشده است، اما بعد از پیک های 
متعدد فعلًا در وضعیتی قرار دارد که با آن مشکلی نداریم، در 
این شرایط وزارت بهداشت مجبور است به کارهای دیگر هم 
توجه کند، چراکه آسیب ناشی از فراموش کردن سایر اقدامات 
مراقبتی برای بیماران دست کمی از کووید ندارد. البته ما 
همچنان کووید را رصد می کنیم تا درصورت افزایش سریعاً 
هشدارها و اقدامات لازم را انجام دهیم اما خوشبختانه به آن 
مرحله نرسیده ایم، لذا کووید به فراموشی سپرده نشده است 

بلکه فعلًا زیر رصد است. 
  گفته می شود واکسن های موجود کووید قابلیت 
افزایش ایمنی در برابر سویه های فعلی کرونا را ندارند، 

آیا برنامه ای برای به روز شدن واکسن ها دارید؟
هیچکدام از واکسن های داخلی و خارجی واکسن های کاملی 
نیستند، اما همین واکسن ها در کاهش شدت بیماری، بستری 
و مرگ ومیر تاثیرگذار بودند و هستند. البته یکی از شرکت های 
داخلی واکسن مدعی است که واکسنی که تولید کرده که 
می تواند سویه اومیکرون را پوشش دهد. البته یک نکته را باید 
توجه کرد وقتی یک بیماری خفیف می شود حساسیت آن 
بیماری از بین می رود و مردم خیلی آن را جدی نمی گیرند، 
با این وجود ما کووید را فراموش نکردیم اما واقعا نمی توانیم 
تمام سیستم بهداشت را برای کووید تعطیل کنیم، مردم تا به 
امروز آموزش های لازم را دیده اند. ما فقط باید رصد کنیم که 

غافلگیر نشویم. 
  امکان دارد ما مجدد با یک سویه خطرناک از 

ویروس کرونا مواجه شویم؟
احتمال هر چیزی وجود دارد، ولیکن این که یک سویه 
خطرناک تری به وجود بیاید حداقل در یکی دو سال پیش رو 
احتمال کمتری دارد، الان سطح ایمنی مردم نسبت به کرونا 
بالا رفته و گردش ویروس کم شده است، وقتی ویروس کمتر 
گردش کند احتمال به وجود آمدن سویه جدیدی از آن هم کم 
می شود، البته همین الان سویه های جدید در دنیا شناسایی 

شده اند و تحت رصد هستند.  

مرگ ومیر حتما داشته ایم؛ کودکان در خطر ابتلا 

جهش آنفلوآنزا با شناسایی ۳۳۴ مورد ابتلا در هفته گذشته

 قطع تلفن روستا
الان نزدیک به یک سال است که تلفن محل ما روستای 
سیاه اسطلخ)صومعه سرا( قطع شده است و متأسفانه مخابرات 
مرکزی ما هیچ اقدامی نمی کند. فقط ماه به ماه آبونمان پرداخت 

می کنیم. 
جمعی از اهالی روستا

شلوغی مدارس
یک دانش آموز دختر کلاس چهارم در شهرک مرتضی گرد 
هستم. کلاس های ما 4۵ نفره است ما از کمبود امکانات و شلوغ 
بودن کلاس ها رنج می بریم. امیدوارم جناب وزیر آموزش و 

پرورش یک فکری به حال این روزهای مدرسه ها بکنند. 
یک دانش آموز از مرتضی گرد

تورم و گرانی
تورم پنهان در حال حاضر به تورم آشکار تبدیل شده است. 
تورم افسار گسیخته زندگی و معیشت مردم را فلج کرده است. 
دولت تدابیری اتخاذ کند تا از فاجعه اقتصادی جلوگیری شود و 

کمی هم به فکر مردم باشند. 
همتی از تهران 

اجاره خانه
برای ما مستاجرها فکری کنید، اینکه صاحبخانه ها هر قیمتی 
دلشان بخواهد خانه هاشان را اجاره بدهند، امثال ما که درآمد 
کافی حتی برای مخارج روزمره نداریم چه باید بکنیم؟ ما به خاطر 
گرانی به حاشیه شهر پناه برده ایم اما اینجا هم از گرانی اجاره ها 

امنیت نداریم. مسئولان فکر اساسی برای این موضوع کنند. 
اسدی از ورامین

مالیات
از مسئولان روزنامه درخواست داریم که یک گزارشی 
تهیه کنید که چرا برخی از مشاغل مثل مدارس غیرانتفاعی 
و آموزشگاه ها با درآمدهای نجومی از مالیات بر در آمد معاف 
هستند اما مستخدم و آبدارچی و دیگر کارکنان همان 

آموزشگاه ها باید مالیات بدهند. 
احدی ازتهران


